
A legmarkánsabb élvezeti cikk

Kinek kell? Milyen?
Az elmúlt év folyamán egy igen hasznos, 

újszerű tanulmány elkészítésére adott megbí
zást a DOHÉSZK a Központi Élelmiszeripari 
Kutató Intézetnek. Célja a cigarettafogyasz
tással összefüggő fogyasztói magatartás elem
zése volt. Ez — a már elkészült tanulmány 
— tartalmazza az újságcikkben felsorolt meg
állapításokat.

A cigaretta az élelmiszerfogyasztás szer
kezetében a három nagy élvezeti cikkcsoport 
közül az egyik legnagyobb. Az országosan ér
tékesített mennyiség — kisebb időszakos in
gadozásoktól eltekintve — a 26 milliárd 
db/év körüli szinten stabilizálódott. Sem a 
társadalom jövedelmi viszonyaiban bekövet
kezett változás, sem a dohányzás elleni társa
dalmi mozgalmak nem éreztetik alapvetően a 
fogyasztás mérséklésére gyakorolt hatásukat.

A tanulmány célja volt az olyan ismeretek 
szerzése és összefüggések feltárása, hogy me
lyek azok a tényezők, amelyek a fogyasztást 
és a vásárlást alapvetően befolyásolják.

A dohányzásra való rászokást ösztönző 
tényezők vizsgálata során 6 fő csoportot néz
tek. Ezek a következők: megszokás, nikotin
éhség, stimulációs hatás (doppingszerként va
ló működés), manipulációs tevékenység (d- 
garettázás, rágyújtás mozzanata), feszültségek 
levezetése, kikapcsolódás. A felmérés megál
lapításai szerint a férfiak 3/4-e a dohányzással 
a nikotinéhségét csillapítja, míg a nők inkább 
a feszültség levezetését tartják a legdöntőbb
nek. A férfiaknál több mint kétszeres azok 
aránya, akik megszokásból dohányoznak A 
feszültség levezetése indokként első helyen 
szerepel a fiatal korosztály esetében is, és rá

juk a legjellemzőbb a dgarettázás okozta ma- 
nipuládós őröm is. A kikapcsolódással való 
összekapcsolás a 45-59 évesek körében foglal 
el előkelő helyet.

A dohányzási szokások megismeréséhez 
alapvetően hozzátartozik annak megismerése, 
hogy milyen körülmények hatására gyújtanak 
rá az emberek leggyakrabban. A válaszok ki
értékelése után megállapítható, hogy a ciga- 
rettázást leggyakrabban az étkezéshez, kávé
hoz, illetve az idegességükhöz kapcsolják. A 
dohányzó környezet gyakran ösztönzően hat 
a rágyújtásra, a több cigaretta elszívására. 
Ebből a szempontból különösen fontos a 
munkahelyi környezet. Az otthon, a kikapcso
lódás, a tv-nézés erősítő hatása csak a meg
kérdezettek 1/3-ánál játszik szerepet. Feltűnő 
a férfiak esetében a megszokáshoz való ra
gaszkodás, a reggeli és esti megszokott hely
zetekben való dohányzás magas aránya.

A következő kérdéscsoport a cigarettafaj
ta-választás szempontjait vizsgálta. Alapvető
en fontos paramétereknek tekinthető — a 
dohányosok megítélése szerint — a cigaretta 
egészséget károsító hatása, íze és ára. A cso-

(Fofytalús a 2. oldalon)

A vt tárgyalta Királyi méretben
A vt március végi ülésén tárgyalta az idei 

évben rendelkezésre álló jövedelem felosztási 
elveit. A testület némi vita után, végső soron 
az előterjesztés szerint fogadta el a felhasz
nálás mértékét.

Az előző évekhez képest szokatlanul ma
gas összegben jelölte meg a dolgozók anyagi 
ösztönzésére fordítható jövedelem mértékét 
a testület. Lényegében ez a mérték képezte 
a vita tárgyát. Noha az összeg magas, mégis 
megegyezett a vt abban, hogy az ilyen célú 
felhasználás a vállalati vagyon mintegy 2%-át 
teszi ki, így semmiképpen nem minősíthető a 
vagyon elherdálásának. Továbbá nem válhat 
gyakorlattá az adózott eredmény nagyobb 
mértékű felhasználása ösztönzési célokra.

Napirenden szerepelt még az igazgató ez 
évi prémiumfeladatának megvitatása. A múlt 
évhez hasonlóan most is különböző feladatok 
végrehajtását vátjuk el, s minden ponthoz, 
annak fontosságához mérten, differenciálva 
rendeltünk szorzótényezőt. Vállalatunknál jól 
bevált gyakorlat az alapprémiumhoz növelő
csökkentő tényezőket kapcsolni. A vt élt is 
ezzel a lehetőséggel.

Utolsó napirendként egy kisebb összegű 
pénz befektetéséről határoztunk.

Simon Éva
Hans-Adolf Tornai és Chrfstian Behnlng urak sB. AT. Cigarettenfabrlken GmbH. részéről 
gyárunk történetében komoly szerződést írnak alá. (írásunk a 3. oldalon.)
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A legmarkánsabb élvezeti cikk

Kinek kell? Milyen?
(Folytatás az 1. oldalról)

magolás, hosszúság, márkanév és erősség a 
fajtaválasztás döntési folyamatában kevésbé 
játszanak fontos szerepet. Az egészségre való 
minél kisebb károsító hatás a nők esetében a 
legfontosabb. Az íz az átlagnál lényegesebb a 
nők, a fiatalok és a budapestiek körében. Az 
ár szerepe a középkorúaknái és a városi la
kosoknál fontosabb, mint a többi rétegnek. A 
csomagolás és a márkanév a legkevésbé fon
tos a nyugdíjasoknál. A cigaretta erősségét a 
nők és a budapestiek igénylik legkevésbé.

A dohányzást egyre inkább negatívan ér
tékelő társadalmi környezet, a dohányzás ve
szélyeinek általános társadalmi elismerése a 
dohányosoknál is fokozza a leszokás kérdésé
nek felvetését. A kutatás során azt is vizsgál
ták, hogy ez milyen mértékben érhető tetten 
a dohányosok körében, illetve hogy ők milyen 
arányban, milyen sikerrel, milyen módszerrel 
és milyen motivációs háttérrel próbálkoznak. 
A megkérdezettek 22%-a még sosem próbált 
meg leszokni a dohányzásról (kiemelkedöek 
a magas jövedelműek!), 28%-a egyszer, 42%- 
a többszőr is megpróbálta már a „leszokását. 
A „leszokási kísérlet” a válaszadók 21%-ánál 
nem járt sikerrel, 44%-ánál sikerült, de csak 
rövid ideig tartott, 9% jelezte, hogy végleg 
sikerült abbahagyniuk a dohányzást. A leszo
kás leggyakoribb (47%) módjául a „nem 
gyújt rá” kifejezést jelölték meg, míg az „egy
re kevesebbet szívok” kategóriát csak 14% 
választotta. A leggyakoribb motivációs ténye
ző a leszokásra ösztönző tényezők között a 
pénzmegtakarítás (63%). Ezt követi az egész
ségesebb közérzet iránti igény (58%).

A nehezedő gazdasági helyzetben a csalá
dok jövedelmi viszonyai kedvezőtlenül alakul
nak. Az egyre jobban emelkedő árak hatására 
a családi költségvetés újragondolására van 
szükség. A megkérdezettek közel fele nyilat
kozott úgy, hogy az elmúlt időszakban változ
tatott dohányzási szokásain. A változtatás irá
nyát tekintve első helyen áll az elszívott ciga
retta mennyiségének csökkentése és ezt kö-
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vette a dohányzásról való leszokás megpróbá- 
lása (bár ez nem járt sikerrel a válaszadók
nál). Ebben a községi lakosok és a fiatalok 
jártak az élen. A nyugdíjas korosztály 52%-a 
a változtatásban a leszokást választotta. A 
megkérdezettek 17%-a a megszokottól eltérő, 
másfajta cigarettára tért át, többek között 
árokok miatt is.

A jövőbeni kereslet alakulását alapvetően 
befolyásolják a fiatalabb korosztályok do
hányzási szokásai. Az idősebbek és a férfiak 
nehezebben térnek át új cigarettára, a fiata
lok viszont könnyebben nyerhetők meg egy- 
egy új terméknek. A Sopianae cigaretta min
den esetben kedveltebb a nőknél, egyedül a 
magas jövedelemmel rendelkezőknél van ki
vétel. A nőknél Budapestről a községi lako
sok felé haladva egyre jobban növekszik a So
pianae kedveltsége. Ezzel szemben pl. a 
Marlboro kedveltsége éppen ellentétes ten
denciát tükröz. A nőknél is megfigyelhető 
azonban, hogy a jövedelem emelkedésével 
párhuzamosan nő a pl. Marlborót kedvelők 
aránya és csökken a Sopianae és Symphonia 
kedveltsége. Ezek a különbségek nagy való
színűséggel a jövőben erősödni fognak

A cigaretták választéka az utóbbi időben 
több fajtával is bővült. Az egyik csoportot a 
magyar világszabadalom alapján készülő C-vi- 
taminos filterrel előállított termékek alkotják. 
Az egészségre kevésbé ártalmas cigaretták el
terjesztése a reklámtilalom mellett igen nehéz 
feladat. Az elmúlt év nyarán a Pécsi Dohány
gyár által készített reklámfilmek — melyek
ben nem a cigarettát, csak a filtert propagál
juk! — hatása így is viharosnak mondható. 
Egyrészt felkeltette a dohányosok érdeklődé
sét az újfajta cigaretták iránt, másrészt a do
hányzást ellenzők táborát felháborodásra 
késztette. A megkérdezettek 42%-a ismert C- 
vitaminos cigarettát. A budapestiek, a városi
ak, a fiatalok és a nők körében az átlagnál 
többen ismernek C-filteres cigarettát. Igen 
alacsony az ismertség a községi lakosok és a 
férfiak között. A válaszadók 7%-a kiemelte, 
hogy a C-filteres cigaretták a Pécsi Dohány
gyár termékei, 6%-a pedig csak a tényt, hogy 
reklámból hallott a termékről. A C-vitaminos 
cigarettát ismerők nagyobb fele ezt a Sopia
nae Nívóval kötötte össze, melynek forgalma 
éppen a film vetítésének hatására — a nyár 
(1989) folyamán erősen emelkedett.

A tanulmány megállapításai segítséget 
nyújthatnak vállalatunknál is a termékfejlesz
tésekhez, a piacpolitika kialakításához. Min
denképpen hasznos kezdeményezés volt a fel
mérés elkészítése, hiszen a jelen gazdasági 
változtatásainak iránya, a piacgazdálkodás 
felé való haladás elkerülhetetlen a dohány
iparban is. A piachoz pedig legjobb, ha piaci 
módszerekkel alkalmazkodunk.

K. K. J.

Tanulni 
pedig kell!
Az oktatás, képzés, továbbképzés 

szükségességét soha nem lehetett megkér
dőjelezni. A mai általános gazdasági-tár
sadalmi-erkölcsi válsághelyzetben pedig 
egyértelműen előtérbe kell ennek kerül
nie, hiszen a „kiművelt emberfőkben" 
rejlenek azok a tartalékok, amelyek a fel- 
emelkedéshez garanciát nyújthatnak. 
Gondoljuk át, milyen az az élettér, 
amelyben ennek a felemelkedésnek be 
kellene következnie! Látjuk, hogy az ál
lam eluralta a társadalmat, a gazdaság 
hanyatlása egyre fokozódott, a haladó 
nemzetekhez nemhogy közelednénk, ha
nem egyre eltávolodtunk. A hanyatlás 
velejárója és többek között egyik oka is 
az egyének elszürkülése, szegényes tudása, 
hiányos műveltsége, ennek következtében 
alacsony teljesítménye. Azért, hogy ebből 
az ördögi körből a társadalom kitörjön 
— valamit tenni kell!

Kik azok, akik tehetnek valamit? Mit 
kellene tenniük? Kiknek kell feladatokat 
felvállalni? Ki mndja meg hogy mit és 
miért?

Ezekre a súlyos kérdésekre kell most 
választ találni Ez a társadalmi problé
ma nem marad kívül a gyárkapun sem. 
A szakmai és általános műveltségi szint 
emelésére ugyanúgy szükség van a válla
latoknál, mint az élet más területein.

Az oktatás rendszere a többszöri re
formok után sem tudja betölteni szere
pét Ennek következtében termelővállala
toknak is az átlagosnál nagyobb terheket 
kell ebből vállalniuk, azaz a belépő és 
állományban levő dolgozókat nemcsak 
tovább, hanem át is kell képezni, a külső 
oktatási nevelési rendszer foQ/atékossá- 
gait is kompenzálni kelL Ennek nagyon 
nagy „ára” van. Sok pénzbe kerül sok a 
munkából kieső idő stb. Ennek ellenére 
ezt fel kell vállalni mert ha nem tesszük, 
behozhatatlanná növekednek a hátrá
nyok.

Az eszközökön kívül szemléletváltás
ra is szükség van. Szakítani kell a for
mális képzéssel a „papír" megszerzésé
nek célja helyett egyértelműen előtérbe 
kell kerülnie a vezetési szakmai és álta
lános műveltség egész életre szóló fejlesz
tésének A sok közül néhányat konkrétan 
kiragadva: fejleszteni kell az önkifejezést, 
nyelvkészséget, stratégiai gondolkodást, 
az innovációs és kommunikációs készsé
get is

Ha ezen a hosszú úton elindulunk — 
előre —, érzékelhetővé válik az emberi 
kapcsolatoktól a tennék minőségéig a 
kedvező változás

SIgora Irma



1990. ÁPRILIS PÉCSI DOHÁNYGYÁR 3. OLDAL

Királyi méretben

Irlml Sándor Igazgató a dohánygyár, Majorossy Gyula is Jávor Ervin a Monlmpex nevében 
írták alá a szerződést március 22-én

Egy újabb siker! Mert ugye, sikernek 
mondhatjuk azt, hogy a Pécsi Dohánygyárban 
fogjuk előállítani a nyugat-európai cigaretta
piacon oly ismert és közkedvelt HB cigaret
tát. Már a múlt év végén komoly tárgyalások 
voltak, és mindkét fél részéről kinyilvánítta
tott a nyilatkozat, hogy próbálkozzunk meg e 
termék magyarországi előállításával és forgal
mazásával. A licencet adó B. A. T. (British- 
American Tobacco Co.) a megmérettetések 
során alkalmasnak találta a Pécsi Dohánygyá
rat arra, hogy ez év elején megkezdjük a HB 
cigaretta gyártását. Nos, az elmúlt hónapban 
tanúi, sőt közvetlen résztvevői voltunk a pro
totípus-cigaretta előállításának.

Nagy körültekintéssel, jól felkészülten és 
kellő szervezettséggel történt a „kísérleti ter
mék" előállítása. Miért volt szükség a kísér
leti termék előállítására? — tehetjük fel ön
magunknak a kérdést. Nos, az alkalmazott 
technológiai, gyártási folyamat milyensége és 
az alkalmazott alapanyagok minősége befo
lyásolja a termék ízét, élvezeti értékét és kül
ső megjelenését. Még eldöntendő kérdés volt 
a cigaretta íze, erőssége, kátrány- és nikotin- 
tartalma. így két különböző dohány keverék
ből, valamint egyéb anyagok változtatásával 
hatféle cigarettamintát készítettünk, melyek
ből kiválasztásra került az, amelyiknek a 
gyártását április utolsó hetében fogjuk meg
kezdeni.

Mit kell tudnunk a termékről? Milyen is 
ez a cigaretta? Külső megjelenését tekintve a 
legkorszerűbbek közé tartozik. Csuklófedeles 
boxkarton doboz csomagolás. 84 mm hosz- 
szúság, úgynevezett King Size (királyi méret)

jellemzi. Füstszűrője igen vékony szálfinom- 
ságú acetátkábelből készült acetátfilter. Do
hányösszetételét tekintve amerikai blend tí
pus, mely 25% burley-dohányt tartalmaz, kel
lemesen aromásított. Erősségét tekintve hova 
sorolhatjuk? Nem tartozik a leggyengébb ci
garetták közé, kátrány- és nikotintartalmát 
tekintve az „ős” Sopianae és „gyermekei”, a 
Lady és Junior között helyezkedik el. Füstjé

A B. A. T.-val kötött licence-szerződés aláírását követően a felek az együttműködés sikerére 
koccintottak

Április
végétől:

HB

nek illata és íze kellemes, megjelenése tetsze
tős. Bízunk benne, hogy a hazai cigarettázók 
is annak fogják tartani, és az első gyártásból 
piacra kerülő, várhatóan 1 millió darab ciga
retta vevőre talál. Az igaz, hogy nem tartozik 
az olcsó cigaretták közé a 66,- Ft-os árral, 
de nem is „lóg ki” árával a licenctermékek 
közül.

Valószínűleg Magyarországon valamiféle 
versenyhelyzet fog kialakulni, illetve van ki
alakulóban e termékek között, hiszen hazánk
ban már 11 licencként gyártott cigaretta van 
forgalomban. Erős piaci befolyásolásra lesz s 
van szükség ahhoz, hogy befutó termék le
gyen.

A nyugati cégeknek már nagy tapasz
talatuk van abban, hogy milyen eszközöket 
lehet és kell bevetni a vásárlók megnyerése 
érdekében. A tárgyalások — melyek igen jó 
légkörben zajlottak — miután sikeresek vol
tak az előkísérletek, arra engednek következ
tetni, hogy mindent megtesz a B. A. T. cég 
annak érdekében, hogy az ismert Marlboro 
és Camel mellett a HB cigaretta is sikerter
mék legyen Magyarországon.

M. T. J.
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A Lábatlani Papírgyárban
A Lábatlant Papírgyár meghívott vendégei 

voltunk az elmúlt hónapban, amikor is válla
latuk szakembereivel kerekasztal-beszélgetést 
folytathattunk közős aktuális problémáinkról.

Elsőnek a papírgyár műszaki igazgatója 
rövid történeti áttekintés formájában emléke
zett meg arról a másfél évtizedes együttmű
ködésről, melyet a négy dohánygyárral a sok 
gond és probléma mellett mégis eredményes
nek ítélhetünk meg, hiszen komoly importki
váltást érhettünk el ezáltal. A rögös utat mind 
2 "égy gyér együtt járta az előállítóval, de 
valamivel több jutott osztályrészül vállala
tunknak, mivel a Pécsi Dohánygyár vette fel 
a kapcsolatot elsőnek a papírgyárral. Bizo
nyára sokan emlékezünk még a Fecske és 
Románc cigarettákhoz kikísérletezett parafa
utánzat igen változó minőségére. Azóta vál
tottunk, főként a Sopianae cigaretta man- 
dzsettapapíiját és a filterburkoló papír nagy 
részét vásároljuk tőlük.

Hogy minőségi problémáink vannak-e? 
Sajnos az eltelt jó néhány év ellenére is van
nak, a cigaretta- és filtergyártási dolgozók ezt 
jól ismerik. Nem véletlen tehát, hogy a cég 
meghívottal voltunk. Az 1989. év második fe
lében és ez évben is szinte rendszeressé vált, 
hozzájuk eljuttatott minőségi kifogásunk első
sorban a filterburkoló papír változó minősé
géből adódó tekercseken belüli végtelenítési, 
szakadási gondok orvoslását siettette, vala

mint a rendkívül gondatlan kiszerelés meg
szüntetését. Ha nem is ilyen nagy volumen
ben, de a mandzsettapapír minőségi hiányos
ságai is erősen nyomasztották kapcsolatunkat 
a partner vállalattal, hiszen a nap mint nap 
jelentkező minőségi problémák erősen kiha
tottak és hatnak mind a mai napig is a gyártás 
közbeni selejtképződés mennyiségére, a kelet
kező kárra, ami magában foglalja termé
szetesen az együtt felhasználásra kerülő igen 
értékes import és hazai anyagok (acetátkábel, 
aktívszén, dohányvágat stb.) elértéktelenedé
sét is.

A megbeszélésen volt alkalmunk ezeket az 
igen súlyos gondokat ismertetni a cég vezető 
szakembereivel, mire a következő kedvező 
képet festették meg előttünk a jövőre vonat
kozóan:

1990. júliustól kilépve a nagyvállalati gúzs
ba kötött állapotból, elkezdik az önállóság út
ját, s nagyon bíznak abban, hogy mindaz, ami 
eddig elérhetetlen volt számukra, azokat most 
megvalósíthatják. Termékeiket korszerűsíteni 
kívánják, komoly műszaki fejlesztést tervez
nek belső szervezeti átalakulással. Termékeik 
közül 4,5%-ot tesz ki a dohánygyáraknak 
gyártott papíranyag, és ez 10%-ot jelent éves 
termelési értékükben; ebből következően 
egyáltalán nem jelentéktelen ennek a piacnak 
a fenntartása. Mennyiségben továbbra is vál
lalják a dohánygyárak ellátását, jóllehet elis

merik, hogy a minőség terén hiányosságaik 
vannak, ezek kiküszöbölésén munkálkodnak 
máris, s a jövőben szeretnék termékeikkel 
szemben vevőik megelégedettségét kiharcolni. 
Erre közép- és hosszú távú terveik vannak. 
Nem zárkóznak el a dohánygyárak által fel
vázolt új igényektől sem, esetlegesen a nagy 
porozitású filterburkoló, illetve az eddigi 
mandzsettapapírok mellett újabb, eddig im
portból beszerzett anyagok gyártásától.

Természetesen a minőség mellett az ár
kérdés is élesen előjött a gyárak részéről, 
amelyeket súlyosan érint a már-már 40%-os 
áremelés. Előfordulhat, hogy az olcsóbb im
portajánlattal élve megrendeléseik Lábatlan
tól csökkennek. A lábatlani reagálásból meg
tudtuk, hogy a cégvezetés legutoljára nyúlt a 
dohányipari termékek árához, mivel a cellu
lóz ára az elmúlt évben kétszeresére emelke
dett, ezzel egyidejűleg a forintleértékelés, az 
energia-áremelés stb. együttesen gazdaságta
lanná tették ezeket a termékeket. Ezen tény 
mellett ígéretet kaptunk arra, hogy az elkö
vetkezendő időben kiemelten kezelik a hoz
zánk eljuttatott termékeik minőségének fej
lesztését, javítását.

Megjegyzés: az ígéret egyik első jeleként 
tekinthetjük vajon, hogy mindjárt a tárgyalást 
követő héten 32 fős munkáskollektívájuk járt 
vállalatunknál megismerni az itteni felhaszná
lás gondjait, problémáit? Mi bízunk abban, 
hogy nem az ujjal mutogatás győzedelmeske
dik majd, hanem a hibák kiküszöbölésén fá
radoznak, amint azt itt megígérték.

Dr. Kiss Elemérné

A szakszervezet titkára: 
Balogh Attiláné

1990. április 2-án választottuk a Pécsi Dohánygyár Szakszerve
zeti Tanácsának titkárát. Az előkészítő munka során az alapszabály 
értelmében a testület elvégezte azt a szervezőmunkát, amely egy 
ilyen teljes körű, titkos szavazásnál elengedhetetlen.

A korábbi választási módoktól ez sok mindenben eltért. Telje
sen megszűnt az a régi gyakorlat, melynek értelmében felsőbb szin
ten határozták meg mindazokat a módszereket, eljárásokat, ame
lyeket most az alapszervezet alakított ki. Semmiféle külső előírás 
nincs arra vonatkozóan, hogy adott vállalatnál a dolgozók hogyan 
szerveződjenek, mikor és milyen módon bonyolítsák le képviselőik 
megválasztását, a testület működtetését. Az azonban nagyon fon
tos, hogy az idevonatkozó törvényeknek, az alapszabálynak meg
feleljen.

A testület úgy határozott, hogy a vállalattal munkaviszonyban 
álló szakszervezeti tagok vehetnek részt a választáson. A testület 
megválasztott titkárának az tekinthető, aki az aznap munkában 
levők közül megszerezte az 50% + 1 fő szavazati arányt. A sza
vazást szavazatszedő bizottság szervezte meg és bonyolította le, 
vállalván a szavazás tisztaságáért is a felelősséget. Kovács István, 
Kovácsfi Vilmos, Fekete Hajnalka és Freitag Jakab hiba nélkül el
végezték ezt a feladatot, amiért ezúton is a testület köszönetét 
mond.

A szavazatszedő bizottság elnöke április 3-án tett jelentést a 
választás eredményéről, amely az alábbiak szerint alakult: szava
zásra 762 fő volt jogosult, abból 405-en (53%) adták le szava
zatukat. Amire a bizottság nem számított: mind a 405 szavazat 
érvényes volt. Balogft Attiláné 388, Kovács László 8, Gasteiger Hil- 
degard 3, Hegyi Ferencné 2, Kiing Péter, Nagy Gyula, Csömör Miklós 
és Hegyi József 1-1 szavazatot kaptak. Az elnök ennek alapján meg
állapította, hogy a következő választásig Balogh Attiláné munka
ügyi osztályvezető-helyettes fogja ellátni a szakszervezeti titkári 
tisztséget.

Mindenki nevében kívánunk neki eredményes munkát, sikert 
ezen a nem könnyű poszton!

S. I.

Előnyös
együttműködés

Az 1988. évi XXIII. törvény határozza meg a 
Szakképzési Alap létrehozásával kapcsolatos kö
telezettségeket. A szakképzés országos gondjainak 
enyhítéséhez a mi vállalatunk is hozzájárul, még
pedig a jogszabály értelmében az éves bértömeg 
1,5%-a erejéig. Konkrétan: tavaly 1 560 000,- Ft- 
ot utaltunk át erre az alapra. 1990-ben nem a köz
ponti támogatási formát választottuk, hanem egy 
olyat, amelynek hosszú távon kézzelfogható ered
ménye lesz. A Zipernovszky Ipari Szakközépisko
lával kölcsönösen előnyös együttműködési szerző
dést kötöttünk, melynek értelmében az általunk 
átutalt anyagi támogatás fejében az iskola részt 
vállal dolgozóink átképzésében, illetve továbbkép
zésében. E tevékenységhez rendelkezésre bocsátja 
tantermeit, tanműhelyét, eszközeit, és igény sze
rint szaktanárokat is biztosít. Hallgatói körében 
propagandát fejt ki annak érdekében, hogy válla
latunk szakemberigényeit kielégítse.

A szerződés megkötésével egyidejűleg vállala
tunknak meg kell fogalmazni azokat a konkrét 
szakterületeket, ahol a képzést be akarja indítani. 
Az illetékes vállalati és oktatási szakemberek ez 
irányú törekvése, reméljük, megoldja a műszaki 
és termelési osztály ilyen irányú továbbképzési 
gondjait.

s. i.
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Építőipari konferencia

A magánvállalkozás
jelenéről, jovojerol

1990. március 19-21. között tartottak hazánkban először országos 
építőipari konferenciát, melyre az építőiparban dolgozó kőműves kis
iparosokat, építési vállalkozókat hívták meg.

A konferenciára Sopronban került sor a Győr-Sopron megyei Kl- 
OSZ szervezésében. Az érdeklődés meglehetősen nagy volt, ami nem 
csoda, hisz a magánvállalkozás jelenéről és jövőjéről volt szó. Elméleti 
előadások, fórumok és gyakorlati bemutatók váltakoztak. Az előadók 
között szerepelt Juhász Nándor, a K1OSZ alelnöke, aki elsősorban a 
szervezeti problémákról és a kisiparosok érdekvédelméről beszélt. Ka
rikás úr a minisztérium és a KIOSZ kapcsolatában bekövetkezett po
zitív változásokat ismertette és az együttműködés lehetőségeiről be
szélt. Rendkívül fontosnak tartotta a szakmunkásképzést, melynek re
formját már részben ki is dolgozták.

Somogyi László ny. kormánybiztos főleg a világkiállítás várható 
anyagi hasznáról, munkahelyteremtő lehetőségéről és maradandó inf
rastrukturális vonzatáról beszélt, természetesen az idegenforgalom és 
a falusi turizmus felvirágzásának nagyszerű lehetőségeit is ecsetelte.

Az említett előadásokból egyértelműen kicsendült a munkakultú
ránk nem megfelelő színvonala, aminek javítása sürgős feladatként 
jelentkezik, mert a privatizáció vonzatúban csak így tudunk felzárkózni 
a nyugat-európai tervezési színvonalhoz és természetesen a nyereséges 
tervezéshez. Tőkeerős vállalkozás csak úgy lehet, ha megfelelően kép
zett, jó munkamorállal rendelkező szakmunkásgárdánk van.

A gyakorlati bemutatón először az osztrák Leier építőelemgyártó 
magánvállalatnál voltunk. Az üzem területén levő tisztaság, szervezett
ség, kevés kézi munka és jó gépesítés volt a jellemző, az elkészített 
falazó- és egyéb elemek minőségéről nem is beszélve. Jellemző: egy 
kb. 100 méter hosszú gyártócsarnokban egy teljesen automata elem
gyártó gép minden felügyelet nélkül percenként 120 db 10-es válasz
fallapot gyártott le. Az osztrák cégnek a győri áfésszel közös üzeme 
van Magyarországon.

Fritz Ebner, a Leier cég egyik vezetője elmondta, hogy Magyar- 
ország minden tájáról összejött szakembereknek azért szervezték szí
vesen a látogatást, hogy gyártmányaik minél nagyobb mértékben el
terjedjenek.

Szabó I^jos

Óvoda, bölcsőde
Csak gyári dolgozóknak

Mivel az utóbbi időben elég sok téves információ 
jutott az óvoda és bölcsőde működtetésének racionali
zálása kapcsán dolgozóinkhoz, a félreértéseket szándé
kozom eloszlatni ezzel a rövid tájékoztatóval.

A Pécsi Dohánygyár vezetésének nem áll szándéká
ban a gyermekintézményeit felszámolni. A továbbiak
ban viszont csak gyári dolgozók gyermekei vehetik 
igénybe a vállalat ezen szolgáltatását. Az elmúlt évben 
4741 E Ft-ot költött a vállalat erre az intézményre. Ez 
azt jelenti, hogy naponta 1 gyermek ellátása 389,- Ft- 
jába került a vállalatnak. Az elsó, még a tavalyi év vé
gén tett intézkedés az volt, hogy a bölcsőde dolgozói 
létszámát megfelelő szintre hoztuk (tavaly átlag 13 fős 
napi gyermekjelenlét mellett 10 fő felnőtt dolgozott), 
ma ez a létszám 6 fő. Az ez évi első lépéstől, az óvoda 
és a bölcsőde konyhájának összevonásától, energia- és 
nyersanyagköltség-megtakarítást várunk.

Az óvodában a külső, nem gyári szülők gyermekei
nek tanácsi óvodába való áthelyezésével az óvodában is 
jelentős bérmegtakarítást lehet elérni. A gyári igénye
ket felmérve, 2x24 fős csoport elegendő dolgozóink 
gyermekeinek elhelyezésére. A kétcsoportos óvoda azt 
jelenti, hogy az úgynevezett kis- és középső csoport 
összevonásra kerül, az iskola előtti nagycsoport pedig 
elkülönül. Jó, ha tudják dolgozóink, hogy a lakóhelyük
höz közeli tanácsi óvodák nem utasíthatják el felvételi 
kérelmüket azzal az indokkal, hogy a dohánygyár ren
delkezik gyermekintézménnyel.

A lakóhelyi tanácsi óvodát a költségvetésből finan
szírozzák, és mint adózó állampolgárok, annak költsé
geihez mi is hozzájárulunk, így jogosultak vagyunk ala
nyi — állampolgári jogon ezen állami szolgáltatás 
igénybevételére, annak ellenére, hogy vállalatunk (a pé
csi vállalatok közül lassan egyetlenként) továbbra is 
biztosítja dolgozói számára ezt a szolgáltatást.

Dr. Tóth Zsuzsa

Jó, ha tudjuk

A szabadságról
A dolgozóknak munkaerejük újratermelé

se érdekében évente hosszabb pihenésre van 
szükségük. Ezt biztosítja az évi rendes sza
badság, mely 2 részből, alapszabadságból és 
különböző jogcímeken járó pótszabadságból 
tevődik össze. Minden dolgozót megillet nap
tári évenként 15 munkanap alapszabadság és 
minden 3 év után 1, de legfeljebb 9 munka
nap pótszabadság. Számításánál valamennyi 
munkaviszonyban töltött időt figyelembe kell 
venni. Ha az összeszámítás során töredék év 
keletkezik, és ez legalább fél évet kitesz, azt 
egész évnek kell számítani.

A pótszabadságok másik csoportja a dol
gozók egészségének, testi fejlődésének védel
me érdekében nyújt többlet pihenési időt. Ide 
sorolhatók a fiatalkorú dolgozók, a gyerme
kes anyák, valamint az egészségre ártalmas 
munkakörülmények között dolgozók. A fia
talkorú dolgozónak 16 éves koráig évi 10, 18 
éves koráig évi 5 munkanap pótszabadság jár.

A dolgozó nőt és a gyermekét egyedül nevelő 
apát évenként a 14 évesnél fiatalabb

— egy gyermeke után 2
— két gyermeke után 5
— legalább 3 gyermek után 9 munkanap 

pótszabadság illeti meg.
Ezen felül 18 éven aluli munkaviszonyban 

nem álló három gyermek után ugyancsak 2-2, 
de legfeljebb 12 munkanap pótszabadságra 
jogosult. A gyermeket utoljára abban az év
ben kell figyelembe venni, amikor a 14., illet
ve 18. életévét betölti. Az öregségi nyugdíjjo
gosultság megszerzése után fizikai munkakör
ben, teljes munkaidőben továbbdolgozóknak 
az első naptári évben 3, a második és minden 
további évben öt munkanap pótszabadság jár.

A további nagy csoportot a munkaköri 
pótszabadságok alkotják. Ezeket részben 
egyes munkakörök sajátosságai teszik szüksé
gessé (pl. pedagógusok, művészeti dolgozók), 
másrészt a munkakörrel járó nagyobb felelős

ségre, leterhelésre tekintettel biztosítanak 
hosszabb szabadságot. Az előbbieken kívül 
pótszabadságra jogosultak a tartós külföldi 
szolgálatot teljesítő dolgozók.

A szabadságot esedékességének évében 
kell kivenni! Felhívnám a figyelmet arra, 
hogy a tárgyévben ki nem vett szabadság el
vész, mivel az a következő évre nem vihető 
át! A szabadság időarányos része jár annak, 
aki munkaviszonyát év közben kezdte vagy 
szüntette meg. Ha a dolgozó leszámolásáig az 
arányos résznél kevesebb szabadságot vett 
igénybe, a különbözeiét pénzben kell megvál
tani, ha többet, azt munkabéréből vonják le.

Ha az évi szabadság kiszámításánál töre
dék nap keletkezik, a fél munkanapot elérő 
töredék egész napnak számít.

A szabadság időtartama alatt a dolgozó
nak átlagkeresete jár.

A tanulmányi szabadságról egy korábbi 
számunkban már volt szó, most csak az azóta 
módosított rendelkezést említeném, miszerint 
nem illeti meg tanulmányi szabadság azt, aki 
újabb felsőfokú végzettséget szerez.

— Juhászné —
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Agrárkutató Intézmények Országos Szövetsége

A felemelkedés alapja
Az Agrárkutató Intézmények Or

szágos Szövetsége március 12-én Bu
dapesten megalakult, és az alábbi 
nyilatkozatot hagyta jóvá:

Az agrártermelés fejlesztésében 
nélkülözhetetlen az a szellemi eró 
és tudományos háttér, amelyet a fő- 
és mellőkhivatású kutatóbázisok ké
peznek. A jövőt építő szakmai és 
tudományos munka mind a társa
dalmi, mind a gazdasági életben 
egyre nagyobb hangsúlyt kell kap
jon, ha fel akarunk zárkózni Euró
pához. Ezért az érdekelt intézmé
nyek elhatározták, hogy létrehozzák 
az Agrárkutató Intézmények Orszá
gos Szövetségét, amely szakmai ér
dekvédelmet és önkormányzatot kí
ván megvalósítani, tiszteletben tart
va és védve az alapító és csatlakozó 
intézmények autonómiáját.

A rendszerváltás során csak az 
agrárkutatásokban érdekelt állami, 
vállalati, szövetkezeti és vállalkozói 
erőkkel összefogva lehetséges to
vábbfejleszteni a társadalmunk szá
mára egyre fontosabb fő- és mellék- 
hivatású agrárkutató intézmények 
tevékenységét s az ehhez szükséges 
működőképességet.

A hazai agrárkutatások eredmé
nyei kézzelfoghatóak. Az élelmi
szertermelés stabil biológiai alapjait 
és az egész agrártermelés technológiai 
hátterét a kutatók és műszaki fejlesz
tők teremtették meg. A hazai kutatá
sok s a külföldi eredmények adap
tációja útján fejlődött ki az a tech
nológiai kultúra, amely húzóágazat
tá tette az agrártermelést hazánkban.

A gyors gazdasági növekedést el
ért országok sikerüket a termelést 
megelőző tudományos és műszaki 
színvonal fejlesztésének köszönhe
tik, ezért az agrártermelés európai 
felzárkózását sem lehet elképzelni az 
agrárkutatások hatékony fejlesztése 
nélkül. Az ehhez szükséges támoga
tás, anyagi áldozat tartós elmaradá
sa viszont először hazánkat meg
fosztja az alkotó nemzetközi mun
kamegosztástól, majd pedig az ele
mi tudományos kommunikáció le
hetőségét ássa alá. A szövetség min
den erejével ennek a folyamatnak a 
megállítását és megfordítását akarja, 
elérni.

Eredményes kutatómunkával kí
ván minden olyan progresszív társa
dalmi erőnek partnere lenni, amely 
az ország gazdasági felemelkedését 
tartja a legfontosab társadalmi cse
lekvési feladatnak

A szövetség szeretné megnyerni 
mindazok támogatását, akik hiszik, 
hogy hazánk gazdasági életében az 
agrártermelés elhanyagolása bűn. Ez

Nyelvtanfolyamok
Néhány hónappal ezelőtt elhatároz

tuk, hogy angol és német nyelvből tanfo
lyamot szervezünk azoknak, akiket a 
nyelvismeret megszerzésére az igazgató kö
telez, illetve akik nyelvismeretet kívánnak 
szerezni Többször próbálkoztunk már kü
lönböző oktatási formákkal, sajnos nem 
mindig eredményesen. Az eredménytelen
ségnek elsősorban az volt az oka, hogy a 
viszonylag kis óraszám miatt a résztvevők 
elkedvetlenedtek, nem tudták ctsszeegyez- 
tetni a munkaköri kötelezettségekkel. Egy 
nyelvet eredményesen csak úgy lehet belát
ható időn belül megtanulni ha intenzíven 
foglalkozunk vele, arról nem is beszélve, 
hogy idegennyelvi környezetben gyakorol
juk.

Azok a beosztású vezetők, akiknek a 
legnagyobb szükségük lenne nyelvtudásra, 
leterheltek, elképzelhetetlen, hogy hosszú 
hónapokra kivonjuk őket a munkából. Az 
intenzív nyelvtanfolyamok rendkívül költ
ségesek, ez is nehezíti az eredményes 
nyelvtanítást. Számításokat végeztünk, an
nak alapján az a megoldás bizonyult a 
legjobbnak, hogy nyelvtanárt alkalmazunk 
négyórás munkakörben. A tanárok fel
adata az lesz, hogy kidolgozzák a megfe
lelő oktatási módszerekei elvégezzék a 
számításba jövő személyeknél a tudásszint 
felméréséi annak alapján pedig meghatá
rozzák azt a tananyagai amely elsajátítá
sa biztosítja, hogy a nyelvvizsgára eredmé
nyesen felkészülhessenek. Tekintettel arra, 
hoQt a vállalat külkapcsolataiban a né
met nyelv meghatározó, az érdeklődés is 
nagyobb iránta, ezért ezt fogjuk nagyobb 
óraszámban oktatni A jelentkezők közül 
kiválasztott személy 15 évig élt az NSZK- 
bán, ott német nyelvtannal és iroda
lommal is foglalkozott, erűtek alapján re
méljük, hogy meg tud felelni az általunk 
támasztott követelményeknek. Az angol 
nyelvet képesítéssel rendelkező tanár fogja 
tanítani reméljük, ugyanolyan ered
ménnyel mint kollégája.

Júniusig elvégük a szükséges felméré
sekei beszerzik a szükséges tankönyvekei 
hang- és képanyagokat A nyári szabad
ságok eltöltése után szeptember l-jétől 
kezdődhetnek a tanfolyamok

Slgora Irma

az ágazat olyan megújuló természeti 
erőforrásokra támaszkodik, amelyek
ben országunk bővelkedik — ezáltal 
komparitív előnyökhöz juthat a kül
kereskedelemben — és a továbbiak
ban a gazdasági felemelkedésünk 
fontos alappillére lehet. Fellendítheti 
a szükséges ipari háttér hazai fej
lesztését, ami feltétlenül beleillik az 
ipari ésszerű szerkezetváltásba.

A szövetség magáévá tesz min
den olyan elképzelést, amely az ag
rártermelés válságának feloldását tö
résmentesen kívánja megvalósítani 
Ezért érdekszövetségre kíván lépni 
mindazon képviselőkkel és szerve
zetekkel, akik és amelyek elősegítik 
a kutatások és kísérleti fejlesztések 
eredményességének javítását a ma
gyar agrárgazdaság fejlesztése érde
kében. Mindezekből következően az 
Agrárkutató Intézmények Országos 
Szövetsége alapítói együttes fellépé
sükkel akarják elérni

— az országos, az ágazati és re
gionális kutatási prioritások megha
tározásában a szakmai véleményal
kotást, hatékony együttműködést a 
kutatást irányító ágazati és egyéb 
szervekkel,

— a különböző tevékenységeik
ből fakadó tudományos és gazdasági 
érdekek egyeztetését,

— a parlamenti törvényalkotást a 
hazai kutatások szakmai és gazdasá
gi stabilizálása érdekében,

— az érdekeik valós megjeleníté
sét, azok országos, ágazati és regio
nális képviseletét,

— a jogi és közgazdasági szabá
lyozásban az agrárkutatások sajátos
ságainak érvényre juttatását,

— a normális működéshez szük
séges és jogos kedvezményezettséget,

— az agrárkutatások irányításá
ban a szükséges önkormányzat meg
teremtését és védelmét,

— a kutatások és kísérleti fej
lesztések forrásautomatizmusát,

— az intézmények belső autonó
miájának védelmét,

— az agrárkutatások gazdasági és 
társadalmi jelentőségének elismerte
tését a valós és hiteles eredmények 
alapján,

miközben eltökélt szándékuk a 
társadalmi felemelkedést szolgálni az 
agrárágazat tudományos és műszaki 
fejlesztése, a szakképzés és a szak- 
tanácsadás korszerűsítése útján.
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Női labdarúgás, NB I.
Mikor utoljára hírt adott ez az újság a 

dohánygyár női labdarúgóiról, még a tabella 
végén szerepeltünk. Azóta túl vagyunk a ta
vaszi forduló ötödik mérkőzésén — lévén 11 
csapat a bajnokságban —, a forduló felénél 
járunk. Sikerült három csapatot megelőz
nünk, ezzel a nyolcadik helyre tornáztuk fel 
magunkat.

Az eredmények, a gólarány biztos javu
lást, az eredményesség fokozódását mutatják. 
Az eddigi mérleg egy győzelem, két döntetlen 
és két vereség. Kilenc rúgott és nyolc kapott 
gól.

Március 10-én hazai pályán (PVSK) a 
László Kórház 11. csapatával 1-1-es döntet
lent játszottunk. A pesti csapat a biztos győ
zelem tudatában lépett pályára, ám meglepe
tésére nem boldogult védelmünkkel. Egy 
könnyelmű kapusgól azonban hozzásegítette 
őket a vezetéshez. A második félidő IS. per
cében beálló új csapattársunk, Csík. Gyöngyi 
debütáló fejesgóljával kiegyenlítettünk. A 
mérkőzést részünkről több helyzetkidolgozás, 
de eredménytelen befejezés jellemezte.

Ezután március közepén háromnapos fut- 
balltúra következett gyulai és budapesti ide
genbeli játékkal. A gyulai élmény felejt
hetetlen marad valamennyiünk számára. Egy
részt a vendégszerető fogadtatás és a város 
szépsége volt lenyűgöző, másrészt igazán jó 
mérkőzést láthatott a szép számú gyulai kö
zönség. Nagyszerű ellenfél ellen idegenben 
1-1-et játszani (az őszi fordulóban 3-0-ra kap
tunk ki), ez volt az első igazi siker az NB I-es 
szereplésünk során. Csapatunk örömmámor
ban vonult le a pályáról, olyan fergeteges jó
kedvünk kerekedett, amit csak a csapatjáték, 
a közös győzelem öröme okozhat.

Másnap újabb mérkőzést játszottunk (17- 
én) Budapesten a FEMINA II. csapata ellen. 
Az ellenfél kapujában a válogatott kapusa 
állt. Kiegyenlített küzdelem jellemezte a mér
kőzést, több kiugratásos nagy helyzetünket 
hárította biztos kézzel a kapuvédő. A vég
eredmény 2-0 a hazaiak javára. A mérkőzés 
után újabb örömmámor. A balszélsőnket, Fe
renci Évát kiszemelték és meghívták a válo
gatottba.

A következő héten az akkor már magunk 
mögött hagyott, a tabella aljára szoruló Szol
nok ellen játszottunk hazai pályán (őszi for
duló 0-0). Könnyen szerzett 7-0-s győzelem 
tükrözte a csapatunk elmúlt szezonhoz képest 
sokkal jobb formáját és játékát. A sikerhez 
járult még, hogy a helyes taktikát is meglelte 
az edzőnk, az őszi fordulóban már látott, ka
pu elé tömörülő védekező játékuk ellen átlö- 
véssel próbálkoztunk — sikerrel.

Március 31 -én szintén hazai pályán, a FE- 
MINA I. csapatával mérkőztünk. A PMSC 
nem itthon játszott, így szép számmal gyűltek 
össze a nézők. A nagyrészt válogatottakat fel
vonultató FEMINA ellen 60 percig jól álltuk 
a sarat (1-0). Az első félidőben — szerény
telenség nélkül állíthatjuk — kiegyenlített 
küzdelem volt. Az utolsó 20 percben azonban 
a rutinos játékosok tudása kidomborodott, 
4-0 lett a végeredmény.

Itt tartunk április 1-jéig a bajnokságban. 
Még két hazai mérkőzés lesz, melyek idő

pontját annak reményében jegyzem itt le, 
hogy kedvet kapnak és kijönnek minél töb
ben a mérkőzésekre.

Április 14-én: Fortuna Dohánygyár—Re- 
nova (PVSK-pálya, 10 óra).

Május 13-án: Fortuna Dohánygyár—Deb
recen (PVSK-pálya, 10 óra).

Végül egy kis csemege arról, hogy űzik 
Svédország élmezőnyében a női futballt. Káp
ráztatóan. Meggyőződhettünk mi erről szen
vedő alanyként, a barcsi — több mint ezerfős 
— nézőközönség pedig nagyszerű futballcse- 
megeként. Két hétig itt edzőtáborozott a svéd 
I. liga második helyezett klubcsapata. Velük 
játszottunk pályaavató mérkőzést április 1- 
jén, Barcson, a szabadidőközpont új pályáján. 
Hogy csak 5 gólt kaptunk, azt Fortunának 
köszönhetjük, a játéktudásbeli különbség en
nél jóval nagyobb volt. Mint azt az együttes 
egyik magyar származású menedzsere el
mondta, a játékosokat 8 éves korukban válo
gatták ki, azóta együtt játszanak. Napi két 
edzésük van, aki nem tanul, az csak a futball- 
ból él. A csapat 8 játékosa volt ott az Euró
pa-bajnoki döntőn, ahol a második helyen vé
geztek. Hogy mit láthatott tőlük a közönség? 
Igazi, férfias futballt. Szenzációs volt a fizikai 
erőnlétük, állóképességük, tökéletes a labda
biztonságuk, játékukat az összeszokottság, 
pontos passzolt, távoli keresztbeindítások jel
lemezték. 40 méterről kapásból, fordulóból 
és minden helyzetből tüzeltek. Talán egyszer 
itthon is lesz ilyen!

Szőts Rózsa

Leállás

A szokásos „éves leállás” idén két részben történik. Április 5-tól elkezdődött az első karban
tartási munkákat biztosító „üzemszünet”.

Dohányújság,
1990. 1. szám
Érdemes a Magyar Dohány

újság ez évi 1. számába betekin
teni. Címek a tartalomból:

— Új eljárás a dohánypalán- 
ta-nevelésben.

— Biotechnológiai módsze
rek a dohánynemesítésben.

— A talaj ásványinitrogén- 
tartalmának a szerepe.

— Dohánytermesztési kísér
letek tapasztalatai és hasznosí
tásuk

— Gyártmánytervezési mód
szer alacsony kátrányhozamú ci
garetták kialakításához.

— Dohánygyártmányok mi
nősége.

— Dohány — áremelés — 
egészségvédelem (nyílt levél a 
dohányzásról).

Felhívjuk olvasóink szíves fi
gyelmét arra, hogy a Magyar 
Dohányújság megvásárolható és 
előfizethető a lap szerkesztősé
gében (4029 Debrecen, Attila 
tér 3.).

SPORT
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erről, arról
A tavaszi időszakban jelentkeznek 

leggyakrabban a különböző bőrpanaszok. 
Ilyenkor a bőr száraz, túlérzékeny, sőt gyak
ran gyulladt lesz. Ilyenkor nem szabad szap
pannal mosakodni. A legegyszerűbb és legol
csóbb ideális bőrtisztító szer a nyers tej. Az 
érzékeny bőrt tejbe mártott vattadarabokkal 
többször áttöröljük, majd szobahőmérsékletű 
kamillateával vagy vízzel leöblítjük. A kamil
latea vagy a víz a fellazított szennyeződést és 
a később bomlásnak induló tejet eltávolítja. 
Leöblítés után a bőrt puha törülközővel le
itatjuk, de dörzsölni nem szabad, és érzékeny 
bőr ápolásához való arckrémmel bekenjük. 
Nappali bőrvédelemre a hidratáló, este a bőr 
táplálására, nyugtatására az éjszakai krémet 
használjuk. Az érzékeny, gyulladt bőrre két
naponként — ha kell, naponta — kamillateás 
borogatást jó tenni. Ez megnyugtatja, hidra
tálja a bőrt, utána zsíros arckrémmel kenjük 
be.

A téli hónapok után megviselt arcbőr szé
pítésére hasznos a tejszínpakolás. A tejszínbe 
mártott vattadarabokat a letisztított arc- és 
nyakbőrre borítjuk, lefekszünk, és kb. tíz per
cig így pihenünk. Ezután az arcunkat langyos, 
majd hideg vízzel leöblítjük. A zsíros bőr még 
akkor is kissé ápolatlannak tűnik, ha rend
szeresen kezeljük, gondozzuk. Rakjunk rá 
zsírtalanító hatású pakolást. Segít, ha egy 
evőkanál tejet, egy evőkanál citromlevet egy 
kevés könnyű, semleges krémmel összekeve
rünk, és az alaposan letisztított bőrre kenjük. 
Beborítjuk egy habbá vert tojásfehéijével, és 
addig hagyjuk rajta, amíg meg nem szárad, 
utána az arcunkat langyos vízzel lemossuk. A 
zsíros és tág pórusú bőrt érdemes hetenként 
kétszer így kezelni.

A bőr az egészség tükre, és jelzi, hogy 
tavasszal a szervezetnek C-vitaminkúrára is 
szüksége van. Ajánlatos naponta kétpohámyi 
csipkebogyóteát inni, esetleg kevesebb feke
tekávét fogyasztani. Két evőkanál csipkebo
gyóhúst hat-nyolc órára langyos vízbe ázta
tunk, majd a meglágyult bogyókat áttöijük. 
A levét ráöntjük és kétszerié megisszuk. Még 
jobb, ha nem cukorral, hanem mézzel édesít
jük. Nemcsak a bőrt szépíti, de a tavaszi fá
radtságot is csökkenti. Nemcsak az aktív, de 
a passzív dohányosok szervezete is egész év
ben több C-vitamint igényel.

A hirtelen jött meleg hatására a lábunk 
is kissé megduzzad. Ezen segíthetünk. Este 
tévénézés alatt polcoljuk fel lábunkat, és rak
junk rá ecetes-vizes borogatást (egy liter víz
hez egy evőkanál ecetet). Ez így együtt a fá
radtságot csökkenti, és lábunk is leapad. Ha 
a fürdővízbe fél liter ecetet öntünk, közér
zetünket frissíti, javítja, a kitágult pórusokat 
összehúzza, a bőrt kisimítja.

Végül: ha kamillateába pár csepp ecetet 
keverünk, és ezzel borogatjuk a bőrünket, a 
kezelt bőrterületet megnyugtatja, a pórusokat 
összehúzza.

A fentiekhez sikeres munkálkodást...

— Rné —

KERESZTREJTVÉNY

VÍZSZINTES: 1. Egymással
kapcsolatban álló egységek. 8. A 
megfejtés első része (zárt betűk: Z. 
H. E. S. B). 12. Szentes melletti 
helység. 13. Hacsaturján személyne
ve. 14. Német tojás. 15. Labdaféle. 
16. Fafaló. 17. Miskolc hegye. 18. 
Párosán szeg. 19. ósi mezopotámiai 
város. 21. Varázsló. 23. Üres réz. 
24. Ízesített. 27. Iljusin gépe. 28. 
Nagyrészt inas! 30. Eme modorta- 
lan. 32. Zágod mássalhangzói. 34. 
Peru fővárosa. 35. Német légiút. 37. 
Európai nép. 38. Megegyezéses 
döntetlen. 39. Azonos betűk. 40. 
Elektronikai márka. 41. ... Beach 
(+ ’). 42. Szándékozik. 44. Osztrák 
folyó. 45. Asztácium. 47. Tellur. 48. 
Optikai fényrekesz. 50. Actinium. 
51. Kongói elnök volt. 54. Kettőzve 
édesség. 55. Alá. 57. Dobos vége. 
58. Családtag. 59. Összead. 61. Gö
rög törzs. 62. Létezett. 65. Csapa
dék. 66. Angol úr (röv.). 67. Hívó

* * *

Beküldendő a vízszintes 8., a függőleges 1., 13. sorok megfejtése. A 
helyes megfejtők között jutalomkönyvet sorsolunk ki.

Előző havi számunkban közölt rejtvény helyes megfejtése: Ha a jelen 
megpróbál törvényt ülni a múlt felett, elveszítheti a jövőt.

Könyvjutalmat nyert Jancsi Józsefné, Pécs.

szó. 69. Szóösszetételek előtagja
ként: előtti. 71. Néma zebu.

FÜGGŐLEGES: 1. A megfejtés 
második része (zárt betűk: N. V. E. 
F. E. N). 2. Tehetségtelen. 3. Rönt
gendózis. 4. Hármas szövetség. 5. 
Fegyver. 6. Lóbetegség. 7. Egyesült 
Államok 8. Petőfi anyjának család
neve. 9. Azonosak. 10. Névelős szü
lő. 11. Angol könny (TEAR). 13. A 
megfejtés befejező része (zárt betű: 
J). 16. Rosta. 20. Fölérakom. 22. ... 
domini. 25. Félig perel. 26. Fűtő
anyag. 29. Mester. 31. Verdi operá
ja. 33. Afrikai állam. 36. Helyrag. 
42. Rangjelző. 43. Néma erdő. 46. 
Sörmárka. 48. Bárium. 49. Belső 
belső! 52. Aki megtette köteles
ségét. 53. Falánk. 56. Mezőgazdasá
gi eszköz. 59. Kevert Ernő. 60. Fo
gyasztja. 62. Fonetikus mássalhang
zó (ford.). 63. Néma Teréz. 64. 
Pont. 67. Táblajáték. 68. Igekötő. 
70. Becézett Edward.

Takáts László

Nőknek |


